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ЖАҢА ЖЫЛДЫ  
ЖАҢА ПӘТЕРМЕН

Жаңа 2025 жылдың  қарсаңында Қаныш қаласының 25 тұрғыны жаңа 
пәтердің кілтіне ие болған еді.  Бұл желтоқсанның 25-і болатын. 

-Қазіргі кезде екі мыңнан 
аса адам үй кезегінде тұр. 
Көппәтерлі үш тұрғын үйдің 
құрылысы жүріп жатыр, мұның 
екеуі таяу арада пайдалануға 
беріледі. Бұл пәтерлерді  
халық «Отбасы банк» АҚ 
арқылы жеңілдетілген па-
йыздық несиемен алатын 
болады. Халықты баспа-
намен қамтудың барлық 

мүмкіндіктерін одан әрі қа-
растыра беретін боламыз – 
деді пәтер кілттерін тапсы-
ру салтанатында сөйлеген 
сөзінде қала әкімі Мұрат 
Бөрібаев. 

Жаңа жылды жаңа пәтерде 
қарсы алатын қуанышты 
жандардың бірі Нұрсұлу 
Әбілдинованың  пәтер кезе-
гіне тұрғанына 15 жылдай  

болған екен. «Өте қуа  ныш-
тымын. Отағасым өмір ден 
озған еді. Үш бөлмелі кең 
пәтер бұйырып жатыр. Аза-
маттарға рахмет!» деді ол  
кілтін қолына алып тұрып. Бұл 
барша қоныстой иелерінің 
қуанышы мен тілегі іспетті 
естілді.  

Абдолла ДАСТАНОВ

БӘРЕКЕЛДІ!

МЕМЛЕКЕТТІК 
ҚЫЗМЕТШІ 
АҚШ-ҚА ОҚУҒА 
БАРАДЫ

Жезқазған қаласы әкімдігі аппаратының бас 
инспекторы Айдарбек Әлімжан шетелде кадр-
лар даярлау жөнін дегі Республикалық комис-
сия отырысының шешімі бойынша «Болашақ» 
халықаралық стипендия сының иегері атанды. 
Ол енді қолға тиген жолдамасымен АҚШ-тың 
беделді оқу орындарының бірі – California-Davis 
университетінде Мемлекеттік және жергілікті 
басқару мамандығы бойынша оқитын болады.

Айдарбек Әбішұлы 2016 
жылы академик Е.А.Бөкетов 
атындағы Қарағанды мем-
лекеттік университетін бака-
лавр, құқықтану мамандығы 
бойынша бітіріп, еңбек жолын 
Жезқазған қаласы әкімдігінде 
тапсырмалардың орындалуын 
бақылау жөніндегі инспектор 
болып бастаған еді. Содан 
бергі кезеңде қала әкімдігі 
аппаратындағы мемлекеттік-
құқықтық жұмыс бөлімінің бас 
маманы, антитеррористік ко-
миссия жөніндегі бас инспек-
тор, мемлекеттік-құқықтық 
жұмыс бөлімінің бас инспек-
торы тәрізді лауазымдық 
жол дардан өтті. ҚР Прези-
денті жанындағы мемлекет-
тік басқару академиясында 
оқып, магистратура, мемле-
кеттік және жергілікті басқару 
маман дығының академиялық 
дәрежесін алды.

Айдарбектің «Болашақ» 
стипендиясы арқылы Кали-
форния университетіне жол-
дама алуы шетелдің үздік оқу 
орнында білімін одан әрі же-
тіл діріп, кәсіби және ғылыми 
әлеуетін арттыруға жол ашып 
отыр. Қала әкімі Қайрат Шай-
жанов мемлекеттік қызметте 
еңбек етіп келе жатқан уақыт 
ішінде Айдарбек Әлімжанның 
өзін жауапкершілігі жоғары, 
кәсіби білікті маман ретінде 
танытқанын атап өтіп, оның 
«Болашақ» бағдарламасы 
аясында білімін жетілдіруі 
Қазақстанның мемлекеттік 
басқару саласындағы жаңа 
идеялар мен халықаралық 
тәжірибені енгізуге қосылатын 
лайықты үлес болатындығына 
сенім білдірді, стипендия иесін 
құттықтап, сәттілік тіледі.

Амандық РАХҰЛЫ

ОНЛАЙН-ТӨЛЕМ ТИІМДІ ЕКЕН
Өткен жылдың ақырғы күндерінен бастап Сәтбаев қаласындағы  

қоғамдық көліктерде  жолақысын онлайн төлеу жүйесі енгізілген еді.

Онлайн төлемді Kaspi 
және Halyk Bank мобиль-
ді қосымшалары арқы лы 
төлеуге болады. Бұл жо-
лау шылардың көңілінен 
шығып жатқанға ұқсайды. 
Өйткені, есеп айы рысу-
дың жаңа әдісіне көшіп 
жат қандар қатары күн са-
нап артып келеді. Көпшілік 
әдетте жаңа жылмен бірге 
қабаттасып жетіп келетін 

қымбатшылықтың орын 
алма ғанына, яғни, жол ақы-
ның бұ рынғы мөлшері сақ-
талып қал ғанына да қуа-
нышты. Қазір жолаушылар 
қалаішілік маршруттарда 
бұрынғысынша 60 теңге 
төлейді. 

Былтыр қалалық авто-
парк тасымалдаушының 
қаражаты есебінен айтар-
лықтай жаңар тылып, сый-

ымды және жайлы жаңа 
автобустар жолаушылар 
тасымалының сапасына оң 
әсерін тигізді.  

Ал, онлайн-төлемге көшу 
қалалық инфрақұрылымды 
дамытудағы және жолаушы-
лар үшін ыңғайлылықты 
арт тырудағы кезекті қадам 
екені сөзсіз. 

(Өз тілшімізден) 
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ҚАШАНҒЫ КҮЛГЕ КӨМІЛЕ БЕРЕМІЗ?

“Бірқатар БАҚ-та 2024 жылғы 31 
қаңтарда Сәтбаев қаласында ластанған 
қар түрінде жауын-шашын түскені тура-
лы ақпарат тарады. Бұл оқиғаны жылу, 
электр энергиясын өндіру, беру, тарату 
және жабдықтау, сумен жабдықтау және 
су бұру саласында қызмет көрсететін 
«Kazakhmys Distribution» ЖШС қызметі-
мен байланыстыруда. Компанияда 
қолданылатын тазарту жабдықтары 
ескірген және қалыпты жұмыс істемейді 
деп те айтылған. Бұл ақпарат шындыққа 
жанаспайды, - делінген Kazakhmys ком-
паниясының мәлімдемесінде.

Компанияның мәлімдеуінше, Сәтбаев 
қаласының шетінде орналасқан №1 
жылу станциясы қаланы және оған 
ірге лес өндірістік нысандарды жылу 
энер  гия сымен және ыстық сумен қам-
тамасыз етеді. Онда үш ұйымдасты рыл-
ған шығарындылар көзі бар:

1. Тазалау коэффициенті 98,5-99% 
болатын күл ұстайтын жабдық орна-
тылған ПТВП-100 су жылыту қазан-
дықтарының түтін құбыры.

2. ДКВР 10/13 бу қазандықтарының 
түтін құбыры, онда 80-92% тазарту 
коэффициенті бар өнімділігі 26000м3/
сағ күл ұстайтын қондырғылар жұмыс 
істейді. 

3. Жобалық шешімге сәйкес орын-
далған ашық көмір қоймасы. Компания 
31 қаңтарда «Kazakhmys Distribution» 
ашық қоймасында көмір түсірілгенін 
түсіндірді. 20-25 м/с дейін екпіні бар 
қатты желдің нәтижесінде көмір 
шаңы ның көптеген ұсақ бөлшектері 
Сәтбаевтың тұрғын алаптарына 

Бұл биыл ғана орын алып жатқан жағдай емес. Былтыр да, бұрнағы жылы да осылай 
болған. 2024 жылғы 4 ақпанда Kazakhmys компаниясының баспасөз қызметі Сәтбаевтағы 
қара қарға қатысты  El.kz ақпарат агенттігіне төмендегідей  түсініктеме берген екен. 
Бірге оқып көрейік. 

АЙТАЙЫН ДЕП АЙТПАЙСЫҢ...

ЖАҢА ҚАЗАНДЫҚ ІСКЕ ҚОСЫЛДЫ
Жезқазған қаласында тұрғын үйлер мен әлеуметтік 

нысандарды жылумен қамтамасыз етуде сенімділік 
орнықты. «Қазақмыс Энерджи» ЖШС-не қарасты жылу-
электр орталығында жетілдірілген үлгідегі технологиямен 
жабдықталып, жаңартылған №8 қазандық іске қосылды.

ЖАҒЫМДЫ ЖАҢАЛЫҚ

Жылу қазандықтарын жаңарту өте 
күрделі жұмыс саналады. Мәселен, 
ЖЭО тарихында 1993 жылы №11 
қазандық толығымен жаңартылғаннан 
бері мұндай ауқымды жоба атқарыла 
қоймаған еді. Сондықтан, 210 мың 
сағаттан астам уақыт қызмет жасап,  
тозуы 90%-ды құраған №8 қазан-
дықтың толықтай жаңартылуы жылу- 
энергетика саласындағы үлкен 
игілік ретінде бағалануда. Өткен 
жылдың мамыр айында «Тарифті 
инвестицияларға айырбастау» бағ-
дар ламасы бойынша ҚР Энергетика 
министрлігімен инвестициялық келісім 
жасалған болатын. Жобаның жалпы 
құны 8,8 млрд. теңге болды. Келісімге 
сәйкес 2025 жылдың шілдесінен бас-
тап 2029 жылдың маусымына дейін 
10,2 млрд. теңге инвестициялық  

салымдарды қайтару көзделген.
Жергілікті атқарушы органдардың 

қолдауымен күрделі жөндеуден өтіп, 
замануи озық технологиялармен 
жабдықталған №8 қазандық енді 
сағатына 220 тонна бу өндіруге және 
электр қуаты өндірісін 40 мегаватқа 
арттыруға мүмкіндік береді. Жаңа 
қазандықтың іске қосылуы қаладағы 
тұрғын үйлердің жылу жүйесінің 
жағдайын жақсартып, температураның 
бұрығыдан жоғары болуын қамта-
масыз ететін болды. Қазіргі таңда 
ЖЭО-да 7 қазандық жұмыс істейді. 
Олардың бесеуі штаттық режимде 
жұмыс істеп тұрса, біреуі сынақ ре-
жимінде, екіншісі резервте тұр.

Амандық РАХҰЛЫ.

қарай ұшқан. Бұл форс-мажордың 
тазарту жабдықтарының жұмысына 
ешқандай қатысы жоқ. Күл ұстайтын 
қондырғылардың жұмысы штаттық ре-
жимде жүргізіледі. Айта кету керек, жы-
лыту маусымына дайындық кезеңінде 
жыл сайынғы негізде ағымдағы жөндеу 
жұмыстары жүргізілуде. Оның ішінде 
су жылыту және бу қазандықтарының 
күл ұстайтын қондырғыларына жөндеу 
және қызмет көрсету жүргізілуде, – деп 
түсіндірді компания». 

Міне, содан бері бір жыл уақыт өтті. 
Жаңа жылу беру маусымы бастал-
ды, 2025 жыл төрімізге өтті. Бірақ,  

төбемізден әлі күл саулап жауып тұр 
ғой. Бұл қалай? Сонда «Kazakhmys 
Distribution» 2024 жылдың 31 қаңта-
рындағы түсіре бастаған көмірін әлі 
түсіріп жатыр ма?  

Осындайда «Құзырлы органдар 
қайда, олар өткен қыстан кейін қа-
зандық иелеріне қандай шара қол-
данды? Егер қолданған болса, нәтиже 
қайда?» деген сұрақтар туындайды. 
Облыс бұрынғыдай 600-700 шақырым 
қашықта емес, іргемізде тиіп тұр. Об-
лпрокуратурадан бастап, облыстық 
экология департаменттері қайда? 
Жоғарыда жазғанымыздай, басқа 

жылдарды айтпағанда, Сәтбаев 
қаласындағы қара күлдің жағдайы 
2023-2024 жылдарғы қысқы жылу беру 
маусымында республикаға әйгілі бол-
ды ғой. Тіпті, мұны айтпағанда, жер-
гілікті халық әлеужеліде күн сайын жа-
зып, дұрысын айтқанда, зарлап жатты 
ғой. Неғып соның ешқайсысы тиісті 
құзырлы органдарды селт еткізе алма-
ды? Әлде олар да  қаланың төбесінен 
төгілтін күл «Kazakhmys Distribution»  
компаниясының көмір түсіріп жатқанына 
ғана байланысты екендігіне иланып 
қалды ма екен? 

Биылғы жылу беру маусымы қалыпты 
өтіп жатыр. Пәтерлеріміз жып –жылы. 
Кейбір тұрғындар жылудың алабөтен 
ыстық екенін де айтады. «Терезені 
ашайық» десек, күл үйімізге кіріп ке-
теді» деп қорқамыз» дейді олар. 
Әрине, қыстыгүні елдің жылы үйде 
отырғанына не жетсін? Бұл үшін рах-
мет айтуға тиіспіз. Дегенмен, мынау 
көзімізді аштырмайтын, дұрыс тыныс 
алдырмайтын көктүтінді қайтеміз? 
Қара күл жұтып, денсаулықты құртып 
жатқанымыз үшін  менің ойымша, тіке-
лей «Қазақмысдистрибьюшн» компа-
ниясы тікелей жауап беруге міндетті. 
Бұл компанияға  Сәтбаев қалалық жы-
лумен-сумен қамту мекемесі 2 млрд. 
теңге қарыз көрінеді. Бұл қарызды 
сіз бен біздің өліп-талып жинаған 
салығымыздан құралатын қала бюд-
жеті төлеуге тиіс. Сонда қалай болғаны? 
Қаланы қара күлге көміп қойғаны үшін 
«Қазақмыс дистрибьюшн» қалаға, 
халыққа ешқандай айыппұл, өтемақы 
төлемей ме? Алуды білетін компания  
беруді де үйренуі керек. 

Абдолла ДАСТАНОВ, 
Қазақстан Журналистер 

одағының мүшесі.
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«ШАРАЙНА» ГАЗЕТІНЕ - 35 ЖЫЛ

А�ПАРАТ АЙДЫНЫНДА�Ы БІР АЙНА
Қазіргі «Шарайна», бұрынғы «Сары-

арқаның» бас редакторы Владимир 
Нудьганың Жезқазған облыстық 
«Центральный Казахстан» газеті бас 
редакторының бірінші орынбасары 
болып қызмет ауыстыруына байла-
нысты оның орнын ұсынғанда бірден 
келісім бере қойған жоқпын. Өйткені…

Біріншіден, Көкшетаудан Жезқазғанға 
қызмет ауыстырып келгеніме айналасы 
екі-үш жыл ғана болған еді.

Екіншіден, бəлкім бастысы да осы бо-
лар, орысша-қазақша шығатын газет ке 
басшылық жасауға жүрексіндім. Орыс шаға 
қайбір төгіліп тұрған адамбыз?!

Сонымен, В.Нудьганың орны жарты 
жылдан аса бос тұрды. Бір күні қала-
ның сол кездегі басшысы Серəлі Досма-
ғамбетов шақырып алды да: – Отыр да 
өтінішіңді жаз, – деді. Сонымен, бір бөлім 
басшысын шақырып, «мына жігітті редак-
цияға апарып таныстыр» деп тапсырды.

Редакция ол кезде қазіргі Наурыз 
көшесінің бойындағы «Қалалық Оқушылар 
сарайы» деп аталатын мекеме орналасқан 
ғимараттың екінші қабатында еді. 1993-
1994 жылғы қыстың қандай əбігерге 
салғанын қазір көбіміз ұмытып та кеттік 
қой. Жылу да, су да жоқ кезең еді. Екі күн 
қатарынан барғанда да редакцияға кіре 
алмадық, есік жабық.Сөйтсек, кабинеттің 
суықтығы соншалық, ішінде отыру мүмкін 
емес болғандықтан, қызметкерлер ма-
териалдарын үйде жазуға мəжбүр екен. 
Жұмысқа материалдарды баспаханаға 
жіберетін күні ғана жиналатын көрінеді. 
Менің «Шарайнаға» келуім осылай бас-
талған еді.

Қаладағы жылу жағдайының 94-тің 
қысында да оңала қоймайтыны байқалды.
Қала басшысына қайта-қайта кіріп жүріп, 
қазіргі қалалық мекемелер ғимаратының 
екінші қабатынан екі кабинет алуға қол 
жеткіздік. Мұнда ана жаққа қарағанда 
жағдай тəуір болатын, қанша дегенмен, 
қала əкімдігі орналасқан ғимарат қой. Шай 
ішкенде маңдайымыз терлей қоймаса да, 
аузымыздан буымыз бұрқырамайтындай 
жағдайға жеттік. Жылу жағдайын түзеу 
сол кездегі облыс əкімі Қажымұрат 
Нағмановтың келуіне байланысты 1994-
тің қараша айының ортасынан бастап қана 
мықтап қолға алынды.

Редакцияда таза қазақ тілінде жаза-
тын журналист жоқ болды. Тек Мəди Əл-
жаппаров қана екі тілде жазады, бірақ, 
Мəкең де орысшаға бейімдеу. Негізі нен 
қазақша мақалаларды, əсіресе, қала 
əкім дігінің жұмыстарын көрсететін мақа-
ла ларды өзіме жазуға тура келді. Газеттің 
көлемі бар болғаны – 4 бет, оның да бір 
беті «ТВ программа». Тек қазақ ша жазсаң 
əкімдіктегілер «орысшасы қайда?» деп 
реніш білдіреді. Бірың ғай орысшасын бер-
сең, қазекемдер қазақшасын сұрайды. Со-
сын амалсыздан бір мақаланың қазақша-
орысшасын қатар беруге көштік. Бұл 
жалпы дұрыс еместігін ішіміз сезеді, бірақ, 
«арбаны сындырмау, өгізді де өлтірмеудің» 
басқаша жолын таба алмадық.

1995-тің бас кезінде қала басшысы 
ауысты, қала əкімі болып Серік Мəкенұлы 
Төрегелдин келді. Жаңа басшы жаңа талап 
қоятыны белгілі. Секеңнің түймедей ісін 
түйедей етіп көрсеткенді қалайтыны да 
байқалып қалды. Мінезі де қызық, аумалы-
төкпелі. Бірде жағасың, бірде жақпайсың. 
Кейінгісі күн өткен сайын таразы басын 
басып бара жатты. «Басқа редактор ізде-
геніміз дұрыс шығар?» дегенді де сөз ара-
сында елеусіздеу ғана ескертіп қойды.

Қазіргі қала əкімдігінің ғимаратында 
кезінде қалалық партия комитеті орна-
ласқан болатын. Партия тараған соң, 
ғима ратты қалалық өнер мектебіне бер-
ген еді. С.Төрегелдин қала əкімдігін сол 
ғимаратқа көшіргісі келді. Бірақ, «мұны 
халық қалай қабылдайды?» деп аздап 
жалтақтап та жүрді. Мұндайда билігі бар-
лар, əрине, бұқаралық ақпарат құралдарын 
іздей қалады ғой. Серік Мəкенұлы да мені 

Автордан: Биыл Сəтбаев қаласын дағы ақпарат құрал-
дарының бірі «Ша райна» газетінің жарық көре баста ғанына 
-35 жыл. Бұл газетте кезінде өзіміздің де қолтаңбамыз қалған 
болатын. Сондықтан, газет мерейтойы қарсаңында, оның 
тарихына қатысты бұрын да жарияланған естелікті сəл-пəл 
толықтырумен қайта жариялауды жөн көрдім. 

шақырып алып, «осындай ой бар, соны 
халыққа дұрыстап түсіндіру керек» де-
ген тапсырма берді. Ақиқатын айтқанда, 
С.М.Төрегелдиннің ол ойы дұрыс болатын. 
Қала əкімдігі жеке əрі көрнекті ғимаратқа 
орналасса несі айып? Содан «Көңілге 
қонымды қоныс аудару» атты мақала жа-
зып, Мəкеңе орысшаға аудартып, газетке 
жарияладық. Серік Мəкенұлы – мəз. Ырза 
болғаны соншалық, «газетті де өзімізбен 
бірге сол ғимаратқа ала кетеміз» деп, бізге 
қазіргі əкімдіктің екінші қабатындағы кіші 
мəжіліс залы орналасқан кабинетті өзі 
ұсынды. «Басқа редактор іздеу» мүлдем 
ұмытылып, қайда барса қасынан таста-
майтын болды.

Ол кезде қазіргідей «подписка»деген 
науқан неге екенін білмеймін бола қой-
майтын. Шамасы, демократия кезінде бəрі 
еркін болу керек дейтін ұстаным үстемдік 
құрып тұрды ма екен? Бірақ, өз еркімен жа-
зылатындар да болды, əйтсе де, олардың 
саны əрі кеткенде 250-300-дің көлемінде 
ғана болатын. Газет негізінен «Союзпе-
чать» киоскілері арқылы тарайтын. Мұның 
бір тиімсіз жағы, олар редакциямен есеп 
айырысуға келгенде əртүрлі себептерді 
алға тартатын. «Облыс ақша аудармай жа-
тыр», «Газеттің өтімі нашар» жəне т.т. сыл-
таулар айтып, сатылған газеттің ақшасын 
аудара қой майды. Сондықтан, біз газетті 
өзіміз сатуды қолға алдық. Бұл Жезқазған 
– Сəтбаев қалаларында бұрын ешбір га-
зет қолға алмаған шаруа болатын. Апта 
сайын қанша газет өткенін нақты біліп оты-
рамыз жəне тапқан тиын-тебеніміз бірден 
редакцияға келіп құйылады. Газет өтімді 
болса, таралымын көбейтеміз əйтпесе, 
керісінше жасаймыз.1996 жылдың басында 
газет таралымы 4500-ге дейін жетті. Ал, сол 
кездегі облыстық «Сарыарқа» газеті 4300 
данамен тарайтын. Мұны көргенде Серік 
Мəкенұлы тіпті риза болды.

Сəтбаевтың газетіне басшылыққа кетіп 
бара жатқанымда «Сарыарқа» газеті нің бас 
редакторы Сабыр Сауытбаев «білмегенің 
болса сұрап тұр, қысылма. Бірақ, саған бір 
тапсырма бар, бұл газет атауына қатысты. 
Екі бірдей газеттің «Сарыарқа» аталғаны 
оқырмандарды шатастырып жатады, 
сондықтан, газеттің атауын өзгертуді ойла-
стыр» деген еді. Мұны Серік Мəкенұлына 
айтқанымда, «Переименование» деген 
мода болған екен қазір. Керегі жоқ, оған 
қаншама қаражат керек» деп қарсы шықты. 
«Секе, ешқандай да қаржы кетпейді, тек 
мөрді ғана ауыстырамыз ғой» дегенімді 

тыңдағысы да келмеді. Сонымен, Сабыр 
ағамның тапсырмасы орындалмай қалды.

«Қаламыз – шағын, бізге бірнеше ба-
зардың қажеті қанша?» дегенді алға тарт-
қан Секең осы күнгі мешіт тұрған жер ден 
бастап қала əкімдігінің ғимаратына шейінгі 
алаңды қоршатып, «бір ғана үлкен базар 
ұйымдастыруды» қолға алды. Ол кісінің 
мұнысы қай тұрғыдан қарағанда да көңілге 
қонымсыздау іс болатын. Осы туралы об-
лыстық «Сарыарқа» газетіне Қойшыбек 
Тоқтамысұлының сыни пікірі жарияланды.

Əкім шақырып жатыр дегесін бардым.
Серік Мəкенұлы өте салқын қарсы алды.

«Сен неге сын мақала жазғансың? 
Маған жұрт телефон соғып, «өз газетің 
өзіңді сынапты» деп жатыр» деген өкпесін 
жеткізді. Мен əрине, əңгіме қандай мақала 
туралы болып отырғанын түсіне қойдым. 
Бірақ, ашып айтпадым да, «өз газетінің өзін 
сынауы» мүмкін еместігін сездіріп, «мүмкін 
облыстық «Сарыарқа» шығар?» дедім. 
Бірақ, ол кісі «ештеңе де тыңдағым келмей-
ді, маған бес-он минуттан кейін сол мақала 
шыққан нөмірді алып кел» деген тапсырма 
берді. «Бұл мүмкін емес, өйткені, өзіміздің 
газетте ондай мақала шыққан жоқ, маған 
сенбесеңіз, акиматтың бір қызметкерін 
жіберіңіз, барлық нөмірді ақтарып шықсын» 
деп мен де кабинеттен шығып кеттім. Со-
дан соң бір қызметкер келіп, газет тігіндісін 
əрі ақтарды, бері ақтарды ақыры кетті. Ер-
тесіне əкім тағы шақырды. «Газеттің атауын 
ауыстыру керек, əйтпесе, үнемі шатасамыз 
да жүре міз» деді. Сөйтіп, газетке жаңа атау 
ұсынуды тапсырды жəне «мұны тым көпке 
соза бермей, жылдамдат» деп нығарлап 
та қойды. Ұжыммен ақылдасып, «Шарай-
на» атауына тоқтадық. Əкімнің ойы басқа 
екен. Ол кісі «Достық» деп атауды қалады. 
Газеттің қос тілде шығатынын, орыстілді 
оқырмандардың «достық» сөзін бұзып 
айтатынын əрі газет атауына саяси рең 
берудің қажетсіздігін алға тарта отырып, 
қарсылық білдіруге тура келді.

«Ертеде бір патшаның қолында ша-
райнасы, яғни, үлкен айнасы болады 
екен. Ол елдегі болып жатқан жағдайды 
сол шарайнасына қарап біле қояды екен, 
газет те сіздің шарайнаңызға айналуы 
тиіс» дегенді айтып, Секеңді осы атауға 
иліктірдім. Бірақ, дегенмен ол кісі сақтық 
танытып, «Қазақстан» телеарнасының 
басшыларына хабарласуды тапсырды. 
Мəселенің мəні мынада еді. Шерхан 
Мұртаза басшылық жасаған кезде атал-
мыш телеарнаның жаңалықтары «Шарай-

на» айдарымен берілетін. Ол кісі кеткесін 
орнына келген Лəйлə Бекетова, аты-шу-
лы Виктор Храпуновтың əйелі, сол «Ша-
райнаны» алып тастаған болатын. «Сен 
айтып отырған «шарайна» сондай жақсы 
сөз болса, неге олар алып тастайды?» де-
ген Серік Мəкенұлының тапсырмасымен 
«Қазақстан» телернасының вице-прези-
денті Əлібек Асқаровқа телефон шалуға 
тура келді. Əлекеңе жағдайды айтып едім, 
«нағыз газет атауы, бізге орыстілді басшы 
келіп, сол сөзден айрылып қалып отырмыз 
ғой» деген өкінішін де жасырмады. «Енде-
ше, осыны біздің əкімге айтып, түсіндірсеңіз 
екен» деген өтінішімді Əлекең жерге тас-
тамады.

Секең «келесі сессияға осы мəселені 
енгіземіз, депутаттар алдында газет атауын 
өзгертуге қажеттілік неден туын да ғанын 
өзің түсіндіріп айтасың» деді. Ол кезде 
депутаттар саны 30-дың үстінде болатын 
əрі барлық мекеме басшылары қатысатын. 
Зал толы жиынның алдында орыс тілінде 
сөйлеу оңай бола қоймады, дегенмен, де-
путтар қолдап, қаулы қабылдады. Сөйтіп, 
1996 жылғы 22 наурызда газет «Шарай-
на» атауымен жарық көрді. Наурыз мере-
кесіне арналған жиында Серік Мəкенұлы 
көпшілікке мұны жақсы жаңалық ретінде 
қуана хабарлады. Облыстық «Сарыарқа» 
«Сəтбаевтықтар енді «Шарайнаны» оқи-
ды» деген хабар жариялап, сүйініштерін 
танытты.

Ол кездегі ең басты проблема маман 
журналистердің тапшылығы еді. Сон дық-
тан, мамандығы мал дəрігері бол са да, 
Сапархан Исаховты жұмысқа алуға тура 
келді. Мұны біреу түсінді, біреу түсінбеді. 
Жазуы төгіліп тұрмаса да, бұрын аудандық 
газетке мақалалар жазып тұрған, штаттан 
тыс тілші атанған азды-көпті тəжірибесі 
барын ескердік. Сол Сапекең газетте 3-4 
жылдай еңбек етті.

Орысша жазатын Вячеслав Щегловтың 
жұмысқа келгенінен келмейтіні көбейген 
тұста жұмысқа шақырылған Татьяна Цай 
да газетке келгенде институтта сырттай 
оқитын. Жазуға икемі бар екен, сосын сенім 
көрсеттік. Ол бірте-бірте ысылып, əп-əдемі 
тілшіге  айналып кетті. Машинка теруді 
білмесе де Ақмарал Мағзұмованы маши-
нистка етіп жұмысқа қабылдадым. Оған 
машинка басуды үйрену үшін Абайдың 
«Қара сөздерін» тергізіп қоятынмын. Шын 
ықыласымен кіріссе үйренбейтіндей қиын 
жұмыс емес қой, кейін Ақмарал машин-
каны көзін жұмып отырып басатын бол-
ды. Мектепті енді ғана бітірген Гүлнəр 
Жаналинованы фототілшілікке тарттық. 
Осының бəрі əлгінде айтқан мамандар 
жетіспеушілігінің салдары болатын. Бірақ, 
бір жамандықтың бір жақсылығы болады 
демекші, олар газетте жүріп үйренді, ысыл-
ды, жақсы мамандарға айналды.

Əрине, «мен осылай жасадым» деп 
айту қиын. Дегенмен, газетке басшылық 
жасаған тұста газеттің атауын ғана емес, 
оның мəн-мазмұнын да өзгертуге ықпал 
жасадым-ау деген ойдамын. Ең басты-
сы, газет қарапайым тілмен айт қанда, 
қаза қыланды. Газеттің тіл, дін мəсе ле ле-
ріне, яғни, ұлттық құндылықтарға көңіл 
бөле бастауының негізі сол жылдарда 
қаланды десек, оқырмандар артық айтты 
дей қоймас деп сенемін.

Қазіргі «Шарайна» осы заманғы техно-
логияны толық меңгерген, кəсіби маман-
дары жеткілікті толыққанды газет» деген 
пікірдемін. Биыл «Шарайна» өзінің Отыз 
бес жасқа толғанын тойлайтын болады.

Ақпарат айдынында өзіндік орны бар  
«Шарайнаға», газеттегі əріптестерге жаңа 
шығармашылық табыстар тілеймін! 

Абдолла ДАСТАНОВ, 
ҚР Ақпарат саласының үздігі, 

Қазақстанның Құрметті журналисі, 
Сəтбаев қаласының Құрметті азаматы,  

газеттің 1994-1997 жылдарғы 
бас редакторы.

Суретте: «Шарайна» -20, яғни, 
осыдан он бес жыл бұрын.
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(Жалғасы. Басы газетеміздің  
№42 (111) санында)

Менің баяндамамды бір әрпін қал
дырмай қай талауыма мәжбүр еткен ше
шем сөзімнің мағы насын ұқты да, әкеме:

– Олжас дұрыс айтады, – деді.
Содан соң қарындастарым мен інімді 

та мақ тандыруға асүйге кіріп кетті.
Үнсіз түксиген Әбекең менің арқамнан 

қақты. Мен оны құшақтадым.
Сол жолы Құдай қақты: оны жұмыстан 

шы ғармады, мені шығара алмайды. 
Себебі, еш жерде жұмыста жоқпын. 
Еркін суреткермін. Жылына екі кітап
ша өлең жазамын. Одан бөлек Шәкен 
Аймановтың «Атамекен» фильміне  
сценарий жазған «Қазақфильмде»  
штаттан тыс сцена ристпін.

Фильм жарыққа шықты, сол 1964 
жылы мен «Қазақфильмнің» сцена
ристер кеңесінің мүшесі, алты айдан 
соң кеңестің бас редакторы, Көркемдік 
кеңестің мүшесі болдым. Студияның ди
ректоры – Камал Смаилов.

1964 жылдың күзінде Хрущев зей
неттік демалысқа шығып, орнына Бреж
нев келді де бірден ККП ОК (Кеңестік 
Коммунистік Партияның Орталық Ко
митеті) Бірінші Хатшылығына Қонаевты 
алдырды.

Мұндай орын алмастыруға көпшілік 
арасынан қуанған да бар, өкінген де бар. 
«Қазіргі басшылық жүйенің және жолдас 
Қонаевтың жеке басының кемшілігін» 
тізіп шыққан шенеуніктер оған, әсіресе, 
қатты қапалы еді.

Димаш Ахметұлының қайта ора
луы мені адамдық тұрғыда қуантты, 
бірақ тасым өрге домалай қоядыау 
деп емексіген емеспін. Кездесуге жұл
қынбадым, өлеңжыр да арнамадым, 
газеттегі мақалаларымда да не оның, 
не Брежневтің есімін атамай, әдебиетші 
ретінде жазған кітаптарым арқылы өсуді 
көздедім. 1964 жылы Қазақстан Комсо
молы сыйлығының алғашқы лауреаты 
болдым. 1967 жылдың қарашасында 
Бүкілодақтық Ленин Комсомолы сый
лығын тұңғыш алған кеңестік ақын 
атандым. Осы сыйлықтардың бәрі 
Қонаевтың көкірегіне, «еліміз Әуезовтан 
кейін тағы бір Ленин сыйлығын ала 
алады» деп ұялатқан сенімді идео
логия жөніндегі хатшы Саттар Има
шевтан естідім. Өзіне шақыртқан ол 
«Адамға табын, Жер, енді» секілді 
мазмұндағы Ленин туралы жалынды 
поэма жазуға «әлеуметтік тапсырыс» 
берді (көсемнің жүз жылдығы жақындап 
қалған болатын). Ол «Правданың» 
редакция алқасымен басылымның 
екі бетіне бірден жариялау жөнінде 
келісіп қойған. Тіпті, «ересек Ленин 
сыйлығына» да ұсынып үлгеріпті. 
Осының бәрі басшылықтың ықыласы  
дегенді емеурін арқылы білдірді. 
Қонаевты ғана емес, Брежневті де 
түсінуге болатын еді.

Мен ол кезде Шумермен, Ассирия
мен, Бабылмен айналысып, Түркілер 
ізінің түп негізін іздеуге кірісіп кетіп едім. 
Біздің дәуірімізге дейінгі 7 ғасырда 
тасқа басылған ассириялық деректерді 
оқу үстінде Ас сирияға Каспийдің ба
тыс жағалауынан келіп шабуыл даған 
көшпенділердің империяны 28 жыл би
легені жайлы деректерді ұшыраттым. 
Олардың ишкуз деген атауын түрік
әзірбайжан халықтарының «Қорқыт 
ата» эпосында сақталған этнониммен 
салыстырып қарадым. Оғыздар әлемді 
– іч оғыз (ічкіууз) және ташоғыз (таш
ууз) деп екіге бөлетін. Яғни, өздерін 
«ішкі ха лық» десе, қалған түркілер мен 
түркі еместерді – «сыртқы халық» деп 
атайды екен. Мұндай этноцентризм 
шамасы о баста барлық этностарға 
тән болса керек. Меніңше, Славяндар 
әлемді біз (мы) және біз емес (немы) 
деп бөлген. Соңғы сөз дами келе 
«немы» – «сөйлемейтіндер» болып – 
нем есть>немец шыққан. Ал бірінің сөзін 
бірі түсінетіндер – словяне деп аталған.

Осының бәрінен бас тартып, бая
ғыда өтіп кеткен, әбден таптаурын 
тақырыпқа оралу қиынның қиыны еді. 
Жас күнімде Ленин жайлы өлеңді жа
зып, ол турасындағы бар шындықты 
түсіндірушілердің ақиқатын білгенге 
дейін жазып тастаппын.

Бірнеше ай бойы тақырыппен шын
дап арпалысып, жүздеген бет жаздым 
да. Бірақ поэмаға шынайылық жетіс
пегендіктен жүрмей қойды. Жасауы 
мол кемпірге үйленуге тұптура мәжбүр
легендей халден арыла алмадым. Еш
кімнің көзіне ілінбеген, еңбегі де елен
бей жүре беретін сүйкімді ғашығым 
жеңді. Көсемнің мерейтойы қарсаңында 
1969 жылы, махаббат деген сезімінің 
шынайылығы үшін зынданға салынған 
Шамхатқа хан Ишпақтың ғашықтығы 
туралы «Қыш кітап» жарық көрді. Сат
тар Нұрмашұлының бұған көңілі қалып, 
наразы түр танытты: «Біз саған кім тура
лы жазуды өтіндік? Ал сен кім жайында 
жаздың? Бабыл жезөкшесі ме?!. Бұл 

үшін саған Бабыл сыйлығы ғана лайық!»
«Қыш кітапты» француз және поляк 

сыншылары: «Кеңес әдебиетіндегі үздік 
поэма. Онда жауызды адамға айналды
ратын махаббат қана айтылған», – деп 
бағалады.

Мен сол жылы Жазушылар одағының 
төрағасы болып сайландым. Жұмыс ба
бында Имашевпен жиі кездесуге тура 
келді. Оның көңілкүйіне қарап, қолдан 
шығып кеткен Ленин сыйлығы үшін мені 
басшылық кешіргенін, әлі де үміт бар 
екенін ұқтым. Күте тұруға келістік.

Алайда, 1975 жылы «Аз и Я» жарық 
көріп, ойға алған жоспардың бәрінің быт
шыты шықты.

КОКП ОКнің үш бірдей – мәдениет, 
үгітнасихат және ғылым бөлімдері бірі
ге жұмылып, 1976 жылдың қаңтарында 
қауіпті кітаптың талқылауын дайындап 
жатты. ОКтің Қаулы Жобасы әзірленді 
(1948 жылдан бастап елде әдеби шығар
маға Қаулы шығарылмаған еді).

Енді сыйлық жайына қалып, авторды 
құтқару мен «Халықтар достығы лабо
раториясы» саналған республиканың 
беделін сақтап қалуды ойлау керек 
еді. Оның үстіне кітапты Сусловтың өзі 
«ұлтшылдық пен пантюркизмнің энци 
клопедиясы» деп тапса, әлдебір мәс
кеулік журнал «сионизм» дегенді де 
қосақтап жіберді.

Мұндай жағдайда «республиканың 
қатардағы жетекшісі» қандай қадамға 
баруы тиіс?

Мысалы, 30шы, 40шы және 50ші 
жылдардағы әріптестерімнің кітапта
рына қара таңба басып, өз дерін: «бір 
биеден ала да, құла да туады» деп 
ұстатып жіберген еді ғой.

Қанша дегенмен, қарсы тұруға бо
латын еді, уақыттың өзі 30шы жыл
дар дағыдай емес. Әйтсе де жаңа 
тәжіри бенің қорытындысы қандай 
уақыт болса да сатқындыққа кедер
гі келтірмейтінін көрсетті. Адалдық 
пен оңбағандық кезеңкезеңге, жік
жікке бөлінбейді. Халық – әртүрлі 
тұлғалардан құралған күрделі құбылыс. 

Жоғарыдан төменге дейін. Бірақ қоғам 
үшін, онда да жоғарыға жоғары санатты 
адамдардың жетуі үшін тірі қалу аса 
маңызды. Яғни, адал жандардың мол 
болғаны дұрыс. Онда халықтың пейілі 
таза, әрі іргесі бүтін. Тіпті халықтың 
өсуі мен құлдырау санына қарап, 
тура сол кезең мен басқа кезеңдерде 
елді қандай адамдар басқарғаны ту
ралы кесте жасауға болады. Ондай 
көрсеткіштерді мен студент күнімнен 
жақсы білемін: 1926 жылы рес публика 
аумағында қазақтардың саны 6 мил
лион 200 мың адам болса, 1939 жылы 
2 миллион 100 мыңға төмендеді. 
Сандардың дәл бұлай құлдырауы – 
Сталинге және елді 30шы жылдарда 
басқарған «қатардағы басшыларға» 
шығарылған тарихи жаза. Осыдан кейін 
13 саны қазақтар үшін де бақытсыз сан 
екенін ұғасың: 1939 – 1926 = 13. Қазақ 
халқының қасіреті жайлы жазылатын 
болашақ романның атауы – «Он үш».

…Қонаев ОК екінші хатшысы Вален
тин Карпович Месяцпен бірлесіп басқа 
жоспар жасады. Димаш Ахметұлы кітап
ты Брежневке апарып, уақыт тауып, оқып 
шығуын өтінеді.

Арада біраз уақыт өткен соң теле
фон соғып: «Леонид Ильич, оқыдыңыз 
ба?», – деп сұрайды. «Иә, оқыдым». 
«Ұлтшылдық бар ма екен?!». «Ешқандай 
ұлтшылдық көрмедім». «Суслов бар дей
ді ғой». «Сусловтың қатысы қанша!.. Мен 
жоқ дедім. Бітті».

Сол кезеңмен салыстырсақ, айып
талған кітап үшін бұл ең жоғары рецен
зия еді.

О с ы л а й  б о л ғ а н ы  т у р а л ы 
Д.А.Қонаевтың мемуарларынан оқып, 
білдім. Естеліктерде баяндалмаған кей 
жайттарды автор «екеуіміздің арамызда 
қалсын» деп, өзіме айтып берді.

Бірақ Суслов КОКП ОКде талқылау 
өткізуге ұмтылысын тоқтатпады, тіпті, 
мерзімін, қаңтардың аяғына жоспарлап 
та қойды. 1976 жылдың 20шы қаң та
рында Месяц мені қысқа әңгімеге ша
қырды. «Димаш Ахметұлы сізге талқы
лауға қатыспауды ұсынады. Ауырып 
қалыңыз. Өзіңіз тіркелген емханаға бары
ңыз, денсаулығыңыз жайлы анықтама 
береді. Соны хатқа тіркеп, Мәскеуге ша
мамен ақпанның ондарында ғана бара 
алатыныңызды хабарлаңыз».

Дәл солай істедім.
Ақпанның 4де Алматыда Қазақстан 

Компар тиясының съезі өтті. Жазушылар 
одағы басқармасының үш хатшысы да – 
съезд делегаты. Дәстүр бойынша бірінші 
хатшы ОК мүшесі болып сайланып, екін
ші хатшы ОК мүшелігіне кандидат ретін
де тіркелетін. Ол кезде мен үшіншімін, 
екінші – Шерхан Мұртаза, бірінші – Әнуар 
Әлімжанов.

Екінші күні, съезд аяқталардың алдын
да бас қарушы органның сайлауы өтеді. 
Алдымен ОК мү шелікке кандидаттардың 
тізімі оқылады. Әліппе бойынша. Әнуар 
Әлімжанов алғашқылардың бірі. Шер
хан екеуіміз оның қолын қыстық. Үшеуміз 
тура Президиумнің қарсы алдында,  
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залда отырмыз. Қазір ОК мүшелігіне 
съезд ұсынған кандидаттардың тізімі 
оқылады. Біз ,әрине, «Мұртазаев» де-
ген фамилияны тағатсыз күтудеміз. 
Шерхан маған сыбырлап: «Біткен соң 
менің үйіме тартамыз. Бас дайын». Ол 
алғаш рет сайланып отыр. Атап өту ке-
рек. Тізім оқылып жатыр. «М» әрпінің 
қатары да келіп жетті, бірақ «Мұртазаев» 
жоқ. Мен Қонаевтың қасында отырған 
Месяцтің көңілін аударып, Мұртазаевты 
көрсетіп, «фамилиясын ұмыттыңыздар!» 
демекшімін. Сөйтіп отырғанда тізім де 
аяқталды. Кенет:

– «Сүлейменов Олжас Омарович», – 
деген дауыс саңқ етті. Сонда ғана Месяц 
біздің жаққа қарады, мен Мұртазаевқа 
сілтеп: «Қателік кетті!» деймін ым қағып. 
Валентин Карпович қолын болар болмас 
қана жазып: «Қайтем, болары болды!» 
деген ыңғай танытты.

Бүгін осындай мүмкіндікті пайда-
лана отырып, шындығында қалай 
болғанын Шерханға түсіндірудің сәті 
түскені бір ғанибет. Түсіндіру керек, се-
бебі, ол сол күннен кейін, бәрін менің 
«пысықтығымнан» көріп, амандаспай-
тынды шығарған еді.

Мұндай ауыстырудың неліктен керек 
болғанын кейіннен білдім. Сөйтсем, мені 
ОК Пленумының құрамына Үш Бөлімнің 
талқылауы және партиялық сынның 
өтпеуі үшін кіргізіпті. Егер талқылау өтсе, 
республикаға соққы болар еді.

Ал, партиялық элитаның өкілін дәл 
бұлай сынға алу мүмкін болмағандықтан, 
талқылауды республика үшін қауіпсіздеу 
– КСРО Ғылым академиясында өткізуге 
ауыстырған. Талқылау 1976 жылдың 
13-ші ақпанында өтті. Бізден ғылым 
бөлімінің меңгерушісі Санжар Жандо-
сов, Республика Ғылым академиясының 
вице-президенті, тарихшы Ақай Нүсіп-
беков және «Жазушы» баспасының 
бас редакторының орынбасары Ген-
надий Толмачев қатысып отырды. 
Талқылау таңғы 9-дан кешкі 6-ға дейін 
үзіліссіз жалғасты. Жиын протоколы 
академиялық «Вопросы истории», «Во-
просы языкознания» журналдарында 
жарияланды. Бірақ онда менің түйін 
сөзім берілмепті. Соны ретін келгенде 
қайталай кетейін: «Академик Борис Алек-
сандрович Рыбаков талқылауды ашып 
тұрып, «Алматыда орыс мәдениетін 
аяқ асты еткен оспадар, антиорыстық 
кітап жарық көрді» деп мәлімдеді. Маған 
Мәскеу мен Ленинградтағы, Киев пен 
Қиыр Шығыстағы көптеген оқырманнан 
«сіздің кітабыңыз ұлы орыс мәдениетіне 
және әдеби ескерткішіне ынтық сезімін 
білдірген» дегенді айғақтайтын хаттар 
жиі келеді. Мен олармен келісемін. 
Құрметті академик кітаптағы ондай жәйтті 
байқамапты. Ол республикалардағы 
авторлардың Ресейге ынтықтығын тізе 
бүгіп тұрып жеткізетініне дағдыланып 
қалса керек. Маған ондайды ешкім үй 
реткен жоқ. Пушкин де, Абай да».

«Аз и Я» кітабы тек әдебиетке 
ғана мықты ықпал жасап қойған жоқ. 
Егер біздің әдебиетшілердің бірі, тіп-
ті, саясат керлердің өзі «Аз и Я»-ның 
тағдыры жайлы диссертациялық 
зерттеу жасағысы келсе, онда оған осы 
бір туындының ықпалымен шыққан де-
ректерді жинастыруы мен зерттеуіне 
көптеген жылы кетер еді.

«Аз и Я» туралы бәрінен де қазақ 
әдебиеттануында аз айтылды. Менің 
есімде Мұрат Әуезовтың бір ғана 
ғажайып жұмысы қалыпты. Есесіне, кітап 
пен оның авторы туралы, өзімізге етене 
жақын жанр – «домалақ арыз» түрінде 
көп нәрсе жазылды.

ІV
1986 жылдан кейін бұл жанр өте бел-

сенді өрістеді. Бұйырса, ол күндерді ег-
жей-тегжейлі баяндайтын бөлек очерк 
жазбақ ойым бар.

Енді, 16 желтоқсанда басталған істің 
кей қо рытындылары түйінделген ҚКП 
ОК-нің наурыздағы пленумына бірден 
ойысайын. Алдымен, Қонаевты барлық 
партия органдарының құрамынан 
шығару шаралары басталды.

Жұрттың көз алдында Бюро мүшесі 
әнші құстай сайрады. ҚазКСР Жоғарғы 
Кеңесі Президиумының төрағалығына 
білімді, сабырлы, артық ауыз сөзі жоқ 
Саламат Мұқашұлы (ұмытпасам, оны 
солай атайтын) бекітілген болатын. 
Кіріспе баяндама жасаған ол жарты 
сағат бойы, аздап қысылған кейіппен 
Қонаевтың тұлғалық кескіні елімізде 
қалай қалыптасқанын әңгімеледі. Алай-
да, пленумға қатысушылар әдеттегідей 
баяндамадан соң қол соқпады. Тек әрбір 
жерден шапалақ даусы естілді. Содан 
соң залдан Қызылорда облыстық партия 
комитетінің бірінші хатшысы Әуелбеков 
орнынан атып тұрды да:

– Алдымен Сүлейменов пленумға 
Қонаев туралы фильмге қандай қаржы 
жұмсалғанын баяндасын. Толық метраж-
ды фильм!.. Жеке басқа табыну, міне, 
осыдан басталды!

Шындығында, 1981 жылдың соңына 
қарай Мем лекеттік киноны басқарып 
отырған кезімде ОК-ға шақырды. Сон-
да маған Бюроның екі мүшесі бірдей 
Димаш Ахметұлының 70 жылдығына 
байланысты мерейтойлық фильм 
түсіруге тапсырма беріп: «Бұл Бюро 
мүшелерінің ұжымдық сыйлығы», – де-
генді қадап айтты.

Мен киностудиядан деректі фильм 
түсіруге дағ дыланған, мықты режис-
серлердің бірі Юрий Пискуновты ша-
қырдым. Екеуміз бірнеше күннің кешкі 
мезгілінде Қонаев қатысқан деректі 
таспалардан қажетті кө ріністерді кесіп 
алдық. Бірақ толық мет ражды, ең бол 
мағанда, бір сағаттық фильмге мате риал 
жетпеді: өйт кені, ел басқарып отырған 
онжылдықтарда Қонаевтың қызметтегі 
бейнесі киноархивте өте аз екен.

Содан соң, Саяси Бюро мүшесінің 
жеке күзетшісі, комиссар Анатолий Ива-
новичтен көмек сұрауға тура келді. Оның 
қолында Димаш Ахметұлы отбасы орта-
сында, жеке өзі демалғанда, аңшылыққа 
шыққанда түсіруге рұқсат берілген 
әуесқой кинокамерамен түсірілген бей-
нетаспа бар еді.

Кең аудиторияға арналмаған бір 
сағаттық фильмді сөйтіп жинақтадық. 
Фильм 1982 жылдың 12 қаңта рында, 
Құрманғазы көшесінде орналасқан 
қабылдау үйінің шағын залында, кешкі 
мерейтойлық дастарханда бір рет қана 
көрсетілді. Мерейтой салтанатына адам 
көп шақырылмаған еді, оған Орталық 
Комитеттің Бюро мүшелері және 
облыстық партия комитетінің бірінші хат-
шылары ғана қатысты. Отырыс асабасы 
Бәйкен Әшімов мерейтой иесіне барлық 
меймандардың атынан дайындалған 
жалғыз сыйлық – осы фильмнің алғашқы 
көрсетілімі екенін хабарлады. Оған мен 
де шақырылдым. Мерейтой иесі үшін бұл 
тосын сый болды. Мен оның дәл сондай 
көңілді кейпін бұрын-соңды көрмеппін. 
Әсіресе, экранға Анатолий Ивановичтің 
бұрын көрсетілмеген көріністері шыққан 
сәтте – шын бақытты еді.

Көрсетілім аяқталғаннан кейін дуыл-
дата қол шапалақтаған жұрттың бәрі 
лебізін білдіргісі келді.

Асаба: «Мұнда жақсы аттылар жоқ, 
бәріміз теңбіз, яғни, алфавит бойынша 
сөйлейміз, – деді. – Сөйлер алдында 
алдымен тамақ жібітіп алатын дәстүрді 
білесіздер, қобалжығаннан тамағымыз 
кеуіп қал масын».

Осы бір келеңсіз дәстүр, қазақстандық 
билікке Сталиндік дәуірде келген бо-
латын. Құзырындағылардың денсау-
лығының мықтылығын, обкомның ты-
нымсыз жұмысына төзімділігін арақпен 
тексеріп отырған. Ең алғашқы болып 
дастарқанға Әуелбеков жақындады. 
Хрустальдан жасалған құтыны тауысып, 
мерейтой иесіне керемет сөз арнады.

Дәл осындай сценарий бойынша бәрі 
сөйледі. Маған да хрустальді бокалдың 
сынынан өтуге тура келді.

Енді міне, бас жазатын да уақыт 
келгендей. «Жеке басқа табыну». Әр ай 
сайын студия «Советский Казахстан» 
хроникасын таратып, экранға шығардың 
алдында бір сағаттық бағдарлама мін-
детті түрде ОК-ның бақылауынан өтіп 
отыратын.

Бірде Қонаев өзі телефон шалды:
– Мына хабарда мені екі рет көрсетті. 

Қысқар тыңдар. Бір рет көрсетсе де же-
теді.

– Зауыттың ашылуында сіз болдыңыз 
ғой. Сай лаушылардың алдында сөз 
сөйледіңіз. Қалай қысқартамыз?!

– Сайлаушыларды қалдырыңдар. 
Ал зауыт туралы келесі хабарда бе-
рерсіңдер. Газетке жазды ғой, сол да 
жетеді.

Жұмыс барысында ол ылғи өзіне аса 
қатаң қарайтын. Киноархивте оның бей-
несі сол себепті сақталмаған. Қазір де, 
болашақта да мұндай тәжірибені есте 
сақтамау үлкен күнә болар еді.

Бірақ пленумның мінберіне шақыр-
ғанда мерейтойлық фильм туралы 
ештеңе айтпағанды жөн санадым. Мені 
өйткені үйреншікті емес көрініс көңілді 
аудара берді. Қатардағы пленум ға 
қатысушы ретінде залда Саяси Бюро 
мүшесі Қонаев отырды. Оның айнала-
сындағы (оң жағы да, сол жағы да, ал-
дыңғы, артқы) орындардың барлығы да 
қаңыраған бос. Және бір-бірден ғана 
болса ештеңе емес қой, екіден, үштен. 
Тіпті, жұқпалы ауруға ұшыраған адамға 
жоламағандай айналасы тып-типыл. 
Міне, осының бәрі маған қатты әсер 
беріп, жанымды ауыртты.

– Жолдастар, – дедім, – сіздер-
ге не болған? Осында отырған қай-
қайсысыңыз да кеше ғана Қонаевтың 
қасына жақындап, қолынан қысып, ең 
болмағанда пальтосына қол тигізуді 
армандамап па едіңіздер, енді жанына 
жақын отыруға ұялатын болғансыздар 
ма?!

Не туралы айтқанымды келесі очер-
кімде жазамын. Мінберден түстім де 
Қонаевпен амандасып, жанына барып 
жайғастым. Мұны адамгершілік тұрғыдан 
жасаған аз ғана жақсылықтарымның бірі 
деп, еркек ретінде мақтана аламын. 
Бұдан кейін, пленум

О.Сүлейменовтің ісі мен тәртібін 
қарауды парткомиссияға тапсырды.

Идеология жөніндегі хатшымен 
қарым-қатынасым ерекше еді. Ол бұл 
орынға КГБ төрағалығынан келген. Сол 
кездегі жазушылар съездерінің бірін-
де: «Бұл орынға бақшашы келер деп 
күткенбіз, сөйтсек, ағаш отаушыны 
тағайындаппыз» – деп қалжыңдағаным 
бар. Идеология жөніндегі хатшы мен 
бұрын жұмыс істеген жердің бәріне өз 
адамдарын жіберіпті. Олар Мемкино 
мен «Киностудиядағы» құжаттарды 
ақтарып, менің қаржылық құжаттарға 

қойған қолдарымды іздестірген. Сон-
да, Қонаевтың мені Мемкиноға Төраға 
етіп тағайындаған кездегі екеуара 
әңгімемізді еске түсірдім. Негізі, Кине-
матографистер одағының басшылық 
қызметі көңілімнен шығатын. Ол жер-
де кинорежиссерлік жас толқынмен 
жұмыс істейтінмін. Қонаевқа да бұл 
жоба ұнайтын, бірақ ол мұндай жоба-
ны Мемкино секілді ақшасы бар тиімді 
жерде ғана жүзеге асыруға болады деп 
есептейтін. «Қаржы жөнінде ештеңе 
білмеймін», – деп, бас тарттым. «Білгір 
қаржыгерлерден орынбасарларыңыз 
болады.

Сіз тек шығармашылық үдерістерді 
ұйымдастырумен айналысыңыз. Қар-
жылық қағаздардың бірде-біріне қол 
қоймаңыз». Шынымен де бірде-бір 
құжатқа қол қойған жоқпын.

Содан соң партиядағы мүшелік 
жарналарымның қандай екенін тексе-
руді ұйғарыпты. 1969 жылдан мұқият 
түрде қарап, жаңсақ кеткен тұстарымды 
ақыры тапты. Сөйтсем, 700 сом артық 
төлеп жіберіппін. Парткомиссия әрине, 
мұны күтпеген еді: артық төлем үшін 
қатардан шығаруға болмайды. Көңілсіз 
түрде ескерту жасады: «Партия сіздің 
садақаңызға мұқтаж емес. Жарғыда 
қанша қажет болса, соны ғана төлеңіз. 
Түсініктеме жазыңыз».

Мен жазушыға айлықтан өзге қалам-
ақы да төле нетінін, ал оның жарнасын 
есептеу қиын екенін айттым.

Бұдан кейін ОК мүшесі ретінде 
мені тексеруді ұйымдастырушының 
да жарнасын, ОК-тың өзге мүшесінің, 
яғни, Идео логия жөніндегі хатшының 
партиялық жарнасын тексеруін талап 
еттім. Жарғы бойынша құқым бар. Ал 
менің талабым орындалмаса, осы та-
лаппен КОКП ОК-іне шағымдануыма 
да болады.

Бұл уақыттарда барынша қоғамдық 
пікір қа лыптастыру жұмысы баста-
лып кеткен. «Правдада» пленумның 
есебі жарияланды. Онда бес құс фаб-
рикасының директоры, «қасапшы» 
Д.Ковинько мен О.Сүлейменовтың 
байланысы жазылыпты. Обкомның 
жаңа хатшысы Алматы облысындағы 
фабриканың қақпасынан өзін қарсы 
алмағаны үшін Д.Ковиньконы 10 жылға 
отырғызуға тырысқан еді. Ол бол-
са барлық табалдырықты тоздырып 
жүрiп, маған өзінің депутаты есебінде 
өтініш айтқан. Мен 1983 жылы КСРО 
Жоғарғы Кеңесіне Іле округы бойынша 
депутаттыққа түскен едім. Ол өзi осы 
өңірде аталған фабрикаларды құрып, 
күллі облысты құс етімен қамтамасыз 
етіп отырған болатын. Сөйтiп, оны 
қорғап қалдым, алайда сол кездегі об-
ком хатшысы Қонаев кеткен соң ОК-
тің екінші хатшысы болды. Пленумда: 
«Жолдастар, ойланып көрелікші, ақын 
мен «қасапшыны» не байланыстыруы 
мүмкін? Түсінуге болады ғой?..», – деген 
сұрақты қойған сол едi.

Залда отырып мен, бала күнімнен құс 
етін же мейтінімді айтқанмын. Алайда 
сол жауабым «Правдаға» жазылмай 
қалды.

Мәскеудегі Орталық өнер үйіндегі 
кездесуде Юлиан Семеновқа залдан: 
«Правдада» Олжас Сүлейменовтың 
жағымсыз қылықтары туралы жазды. 
Бұл жайында сіз не білесіз?», – деген 
сұрақ қойылды.

Юлиан қысқа ғана жауап берді: «Мен 
«Правданы» оқымаймын. Алайда Ол-
жас – алмас секілді. Ал алмасқа шаң 
тұрмайды».

(Жалғасы бар)
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ВЕЛИКОЙ ПОБЕДЕ – 80 ЛЕТ!

КАК ИЗМЕНИЛИСЬ ШТРАФЫ 
В КАЗАХСТАНЕ В 2025 ГОДУ

В новом году выросли размеры штрафов. Это связано с ростом месячного расчетного показателя (МРП) 
и поправками в Кодекс об административных правонарушениях. Рассказываем, какие суммы заплатят ка-
захстанцы в новом году за нарушения на дороге, в общественных местах и за другие распространенные 
проступки. В 2025 году МРП составляет 3 932 тенге – на 6,5 %, или 240 тенге, больше, чем показатель прош-
лого года. Соответственно почти все штрафы выросли на столько же процентов.

ШТРАФЫ ДЛЯ ВОДИТЕЛЕЙ
За непристегнутые ремни и использо-

вание мобильного телефона за рулем — 5 
МРП, или 19 660 тенге. (статьи 593, 591 
КоАП)

За проезд на запрещающий сигнал 
светофора — 10 МРП, или 39 320 тенге. 
(статья 599 КоАП)

За остановку или стоянку авто на тро-
туаре, клумбах, газонах, детской или спор-
тивной площадке — 10 МРП, или 39 320 
тенге. (статья 597 КоАП)

Для водителей, которые не уступили 
дорогу другим участникам дорожного дви-
жения — 10 МРП, или 39 320 тенге. (статья 
600 КоАП)

За несоблюдение требований, предпи-
санных дорожными знаками или размет-
кой — 3 МРП, или 11 796 тенге. (статья 
601 КоАП)

Для водителей, которые не имеют при 
себе права — 5 МРП, или 19 660 тенге. 
(часть 1 статьи 612 КоАП)

За управление авто без прав управле-
ния соответствующей категорией тран-
спорта — 20 МРП, или 78 640 тенге.  (часть 
2 статьи 612 КоАП)

Для водителей, которые лишены прав, 
но сели за руль — 50 МРП, или 196 600 
тенге. (часть 3 статьи 612 КоАП)

За превышение скорости на 10-20 кило-
метров в час — 5 МРП, или 19 660 тенге. 
(часть 1 статья 592 КоАП)

За превышение скорости на 20-40 кило-
метров в час — 10 МРП, или 39 320 тенге. 
(часть 2 статьи 592 КоАП)

За превышение скорости на 40-60 кило-
метров в час — 20 МРП, или 78 640 тенге. 
(часть 3 статьи 592 КоАП)

За превышение скорости более чем на 
60 километров в час — 40 МРП, или 157 
280 тенге. (часть 3-1 статьи 592 КоАП всту-
пила в силу 4 декабря 2024 года)

За повторное превышение скорости в 
течение года — 30 МРП, или 117 960 тенге. 
(часть 4 статьи 592 КоАП)

СОЗИДАТЕЛЬНЫЕ ДЕЛА ВОИНА – ПОБЕДИТЕЛЯ
Участник Великой Отечественной войны, полный кавалер трех степеней Ордена Славы, наш 

земляк Жаксымбек Унчибаев прошел славный путь воина - победителя. Подвиг Ж.Унчибаева уве-
ковечен во многих книгах о Великой Отечественной войне, его имя носит одна из улиц Сатпаева, 
установлен бюст Унчибаеву на алее Славы горняцкого города.

А что мы знаем о послевоенном жиз-
ненном пути Жаксымбека Унчибаева?

В Сатпаевском государственном 
архиве хранятся документы, отражаю-
щие годы жизни прославленного наше-
го земляка. В частности, в документах 
Жезказганского поселкового Совета 
написано: Распоряжением №129/8 по 
Жезказганскому поссовету от 15 мар-
та 1955 года на основании протокола 
сессии четвертого созыва Унчибаев Ж. 
избран председателем Жезказганского 
исполкома поссовета с 14.03.1955 года. 
А было ему тогда всего 33 года…

На первом же заседании исполкома 
поссовета 24 марта 1955 года Жаксым-
бек Тлеуович поднимает срочный вопрос 
«Об очистке поселка и дальнейшем со-
держании его в чистоте». Обязывается 
в срочном порядке службе санэпидем-
станции, учреждениям треста «Казмедь-
строй» медьпродснаба, а также жите-
лям индивидуальных домов привести в 
порядок свои территории и очистить от 
мусора. Видно было, что бывший войн 
любил везде порядок и чистоту и тре-
бовал этого от других.

Также члены исполкома на этом засе-
дании ходатайствуют перед поссоветом 
о назначении государственных пособий 
многодетным и одиноким матерям.

Уже в мае того же года Унчибаев 
занимается выделением земель для 
индивидуальных огородов. Для этого 
исполком поссовета из государственного 
фонда выделяет земли на берегах рек 
Кенгир и Жезды, на правой стороне во-
допровода Жанай. Поселковой комиссии 
по распределению земель под огороды 
поручается строго руководствоваться 
нормами распределения участков на 
семью не более 0,075 га.

По документам тогдашнего поссовета 
мы видим, что местная власть строго 
следила за бесхозным скотом, пасущих-
ся на территории поселка.

Интересный случай отражен в доку-

ментах исполкома поссовета от 27 марта 
1955 года. Приведем его так, как написа-
но: «О передаче заблудшего верблюда 
без хозяина, находившегося в течение 
2,5 года у гражданина Байкенжинова 
Калмагамбета.

Исполком поселкового Совета решил: 
отдать верблюда на постоянное исполь-
зование артели «Жаңа тұрмыс». Масть 
верблюда светло – бурая, потеряно зре-
ние (правый глаз на 40 %, левый глаз 
потерян на 100 %. Упитанность – тощая, 
требуется усиленный корм).

В том же 1955 году начинается за-
стройка индивидуальными домами на-
селенного пункта «4-ый километр».

20 мая 1955 года исполком Джезказ-
ганского поссовета выносит решение 
«Об отводе земельных участков под 
индивидуальное строительство рабо-
чим и служащим рудника Жезказган на 
территории четвертого километра».

В решении записано: «Обязать зам.
директора ДРУ тов.Ефанова организо-
вать проводку временного водопрово-
да, провести линию электроосвещения. 
Построить в районе бензозаправочный 
переезды для трудящихся четвертого ки-
лометра, установить продуктовый ларек. 
Срок до 1 июня 1955 года».

Также «главный инженер УКС тов.Ива-
нов обязан ежедневно оказывать помощь 
индивидуальным застройщикам в плани-
ровании и разбивке домов и усадеб зам.
директору ДРУ тов.Ефанову вменяется 
в обязанность практически помогать 
застройщикам, выделив необходимый 
строительный и лесоматериалы. В рай-
оне четвертого километра организовать 
торговый ларек хозтоварами».

Участвует Жаксымбек Унчибаев и в 
образовании поселкового Совета в по-
селке Никольский. Он ходатайствует пе-
ред Джезказганским городским Советом 
об образовании поссовета в Никольском 
и подробно описывает состояние поселка 
Никольский и перспективы его развития 
«Поселок Никольский является населен-
ным пунктом промышленного значения.

На 1955 год в поселке Никольский по-
строено 4 жилых квартала, где размеще-
но 67 двухэтажных жилых деревянных 
домов, общежитие, где размещено 3000 
человек. Дома отапливаются централь-
ной системой от временной котельной.

В 1956 году Унчибаев представляет в 
Центральный комитет компартии Казах-
стана справку о населении Никольского 
и перспективе развития поселка: «На 1 
апреля 1956 года население Никольского 
составляет 7000 человек, из них рабочих 
2500, служащих 500 и членов семей 4000 
человек».

«О перспективе роста и развитии 
поселка Никольский, преобразуемого в 
город». Численность населения нового 
поселка Никольский определяется в 36 
тысяч человек и в 70 тысяч в перспек-
тивный период.

В районе поселка Никольский будут 
расположены следующее предприятия: 
в первой очереди – здание охраны об-
щественной безопасности, Дом связи, 
почтовое отделение, сберкасса, прачеч-
ное, хлебзавод, мастерские бытового 
обслуживания, завод фруктовых вод. В 
перспективный период – Дом советских 
организаций.

Кроме этого, в справке в ЦК Унчибаев 
замечает «следует учесть, что распо-
ложение рудных залежей распростра-
няется далеко на север и с развитием 
рудников, разрыв между поселком и про-
мышленной зоной будет уменьшаться».

В 1956 году как председатель испол-
кома Жезказганского поссовета Жаксым-
бек Унчибаев направляет в Президиум 
Верховного Совета Казахской ССР о не-
достаточной помощи со стороны Джез-
казганского горнометаллургического 
комбината по социальным проблемам 
и обустройством детских учреждении 
поселка. Из верхов сообщают, что депу-
тату Верховного Совета Казахской ССР 
тов.В.В.Гурбе дано указание об оказании 
поселковому Совету Практической по-
мощи, как в выполнении решения 10-ой 
сессии «О работе детских учреждений 
и мерах улучшения их работы», так и в 
повседневной деятельности поссовета.

Как видим, Жаксымбек Тлеуович, 
несмотря на высокие речами тогдаш-
них руководителей республики и Жез-
казганского горно – металлургического 
комбината, смело ставил злободневные 
вопросы и отстаивал интересы своих 
земляков.

Это всего лишь несколько эпизодов 
за один год его нахождения на посту 
председателя исполкома Жезказганско-
го поселкового Совета народных депу-
татов. А проработал он в этом посту 10 
лет, до 1965 года. 

За эти 10 лет войн – победитель сде-
лал еще много хороших и полезных дел 
для своих земляков ради благоустрой-
ства, процветания родного края.

Мади АЛЬЖАППАРОВ,                          
 (Материал подготовлен по 

архивным документам государст-
венного архива города Сатпаев)

За повторное превышение скорости 
более чем на 60 километров в час в те-
чении года — 60 МРП, или 235 920 тенге. 
(часть 5 статьи 592 КоАП вступила в силу 
4 декабря 2024 года) 

ШТРАФЫ ДЛЯ ПЕШЕХОДОВ
Переход дороги в неположенном ме-

сте или на красный сигнал светофора — 2 
МРП, что составляет 7 864 тенге. (статья 
615 КоАП)

Повторное нарушение в течение года — 
10 МРП, или 39 320 тенге. (статья 615 КоАП)

ШТРАФЫ ЗА ДРУГИЕ 
РАСПРОСТРАНЕННЫЕ НАРУШЕНИЯ
За ненормативную лексику в обществен-

ном месте и оскорбительное приставание 
— 20 МРП, или 78 640 тенге. (пункт 1 статьи 
434 КоАП)

За выброшенный окурок или мусор, а так 
же плевок в неположенном месте — 10 МРП, 
или 39 320 тенге. ( статья 434-2 ужесточена 

с 5 июля 2024 года)
За нарушение тишины с 22 до 9 часов 

утра в будни и с 23 до 10 часов утра в вы-
ходные и праздничные дни — 5 МРП, или 
19 660 тенге. (статья 437 КоАП)

За употребление алкоголя или появление 
в общественных местах в состоянии опья-
нения — 5 МРП, или 19 660 тенге. (статья 
440 КоАП)

За курение табака, в том числе кальянов 
и вейпов в общественных местах — 15 МРП, 
или 58 980 тенге. (статья 441 КоАП)  

За проезд в общественном транспорте 
без оплаты — 2 МРП, или 7 864 тенге. (часть 
2 статьи 622 КоАП)

За осквернение зданий и мест общего 
пользования — 50 МРП, или 196 600 тенге 
(пункт 4 статьи 434 КоАП ужесточен с 5 июля 
2024 года)

За приставание в общественных местах с 
целью продажи вещей, гадания, попрошай-
ничества, занятия проституцией – 5 МРП, 
или 19 660 тенге. (статья 449 КоАП)

За продажу табачных изделий или ал-
коголя несовершеннолетним — от 15 до 
100 МРП в зависимости от субъекта пред-
принимательства, то есть от 58 980 до  
393 200 тенге. (статья 133 КоАП)

Для родителей, чьи несовершеннолет-
ние дети находятся в увеселительных за-
ведениях после 22 часов — 3 МРП, или  
11 796 тенге. (статья 132 КоАП)

«Курсив», от 2 января 2025 года
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ОВЕН. На этой неделе вы почувствуете прилив 
энергии для решения профессиональных задач. 
Уделите внимание планированию: пересмотрите 
свои стратегии и определите новые цели. Возмож-

ны яркие моменты в личной жизни, которые подарят вдох-
новение. Постарайтесь не перегружать себя и найти баланс 
между работой и отдыхом.    

ТЕЛЕЦ. Эта неделя побуждает вас к расшире-
нию горизонтов: подумайте о новых навыках или 
планировании путешествий. Сфокусируйтесь на 
том, что приносит вам радость и ощущение смы-

сла. В карьерной и любовной сферах ожидается много собы-
тий, требующих вашего внимания.           

БЛИЗНЕЦЫ. Энергия недели направлена на 
улучшение коммуникации с окружающими. Обмен 
идеями и вдохновение помогут вам достичь новых 
высот. Оцените свои привычки и зоны комфорта 

— возможно, пришло время выйти за их пределы. В личной 
жизни ожидаются перемены, которые потребуют открытости.   

РАК. Неделя принесет возможности для укре-
пления деловых и личных отношений. Важно уде-
лить время анализу своих финансов: избегайте 
лишних трат. В личной жизни возможны ключевые 

решения — обсудите с партнером ваши ожидания. Будьте 
готовы к переменам в приоритетах.       

ЛЕВ. На этой неделе вы сможете найти баланс 
между работой и отдыхом. Используйте это время 
для постановки долгосрочных целей и планирова-
ния будущих проектов. Ваша решимость и энергия 

помогут вам добиться успеха. Однако постарайтесь избегать 
конфликтов, которые могут замедлить ваш прогресс.   

ДЕВА. Неделя благоприятна для самоанализа 
и ухода за своим здоровьем. Будьте внимательны 
к сигналам своего организма. Сосредоточьтесь на 
том, что приносит радость, и уделите время своим 

увлечениям. Возможны успехи в романтической сфере, осо-
бенно если вы открыты к новым знакомствам. Также неделя 
подходит для творческой самореализации.             

ВЕСЫ. Неделя принесет много размышлений о 
семье и домашнем уюте. Это хорошее время для 
решения старых вопросов, связанных с родствен-
никами. Если вы задумывались о переезде или 

ремонте, это подходящий момент для первых шагов. Личная 
жизнь может быть насыщенной — проявите терпение.  

СКОРПИОН. Вы почувствуете желание разви-
ваться и пробовать новое. Используйте эту неде-
лю для изучения новых идей или планирования 
поездок. Ваше общение с окружающими будет на 

высоте, что откроет перед вами новые возможности. Однако 
не забывайте о балансе между карьерой и личной жизнью.      

СТРЕЛЕЦ. Неделя благоприятна для финансо-
вых решений: возможно, вы получите повышение 
или найдете новые источники дохода. Постарай-
тесь грамотно планировать бюджет, чтобы избе-

жать лишних трат. В личной жизни могут возникнуть неболь-
шие трудности, но они быстро разрешатся.   

КОЗЕРОГ. Первая половина недели может быть 
напряженной из-за недоразумений с коллегами. 
Постарайтесь сохранять спокойствие и избегать 
конфликтов. К середине недели ситуация стабили-

зируется, и вы почувствуете прилив сил. Избегайте импуль-
сивных трат, чтобы сохранить финансовую стабильность.    

ВОДОЛЕЙ. Начало недели может показаться 
сложным, особенно в профессиональной сфере. 
Однако ближе к выходным ситуация улучшится, и 
вы сможете достичь поставленных целей. Исполь-

зуйте это время для разработки новых планов и поиска до-
полнительных источников дохода. В романтической сфере 
ждите позитивных изменений.      

РЫБЫ. Неделя потребует от вас сосредото-
ченности и терпения, особенно в рабочих делах. 
Избегайте конфликтов, которые могут помешать 
вашему прогрессу. Это хорошее время для фи-

нансовых вложений и крупных покупок. Личная жизнь станет 
более активной — вы сможете восстановить связи с близки-
ми людьми. Будьте внимательны к своему здоровью.
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Анекдоты, Анекдоты, анекдоты...
Немец заходит в бар и заказывает 

пиво.
Бармен говорит:  «100 евро!» Немец 

в шоке. Как 100 евро? Почему 100 евро? 
Вчера же было всего 10 евро.

- Ну, а сегодня уже 100, - пожимает 
плечами бармен.

- Да какого черта? - восклицает немец.
- Ну, смотрите, - объясняет бармен. - 

10 евро само пиво. 10 евро сбор на по-
мощь Украине. 20 евро на поддержку 
стран, которые ввели санкции против 
России, и которые не входят в Евросоюз. 
10 евро на помощь Великобритании за 
успешное воплощение антироссийских 
санкций. 10 евро балканским странам 

для закупки подорожавшего угля. И ещё 
40 евро на газовые субсидии для бедных 
стран Евросоюза, чтобы те поддержали 
санкции.

Немец притихает и молча отдает 100 
евро бармену.

Бармен берет деньги, кладет их в кас-
су и отдает 10 евро сдачи обратно.

Немец в недоумении спрашивает: 
«Погоди, ты же сказал, что я должен 
тебе сотню, я дал тебе сотню. Зачем ты 
отдаешь мне мои 10 евро обратно?»

Бармен отвечает: «понимаете из-за 
всех этих событий, у нас закончилось 
пиво». 
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1, 2 ҚАҢТАР – ЖАҢА ЖЫЛ; 
7 ҚАҢТАР – РОЖДЕСТВО МЕРЕКЕСІ; 
8 НАУРЫЗ – ХАЛЫҚАРАЛЫҚ ӘЙЕЛДЕР КҮНІ; 
22 НАУРЫЗ – НАУРЫЗ МЕЙРАМЫ; 
1 МАМЫР – ҚАЗАҚСТАН ХАЛҚЫНЫҢ БІРЛІГІ КҮНІ; 
7 МАМЫР – ОТАН ҚОРҒАУШЫЛАР КҮНІ; 

9 МАМЫР – ЖЕҢІС КҮНІ; 
6 МАУСЫМ – ҚҰРБАН АЙТ; 
6 ШІЛДЕ – АСТАНА КҮНІ; 
30 ТАМЫЗ – КОНСТИТУЦИЯ КҮНІ; 
25 ҚАЗАН – РЕСПУБЛИКА КҮНІ; 
16 ЖЕЛТОҚСАН – ТӘУЕЛСІЗДІК КҮНІ.
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